
 

فرصتی تازه برای قرن جدید

در سالی که ایران و مجارستان یکصدمین سالگرد برقراری 
روابط دیپلماتیک خود را جشن می گیرند، فرصت های 
تازه ای برای تعمیق همکاری های اقتصادی بین دو کشور 
پدید آمده است. این فرصت ها به ویژه با آغاز به کار دولت 
جدید جمهوری اسلامی ایران به ریاست دکتر مسعود 
پزشکیان و انتصاب وزرای کلیدی همچون سید محمد 
همتی  عبدالناصر  دکتر  و  عراقچی  عباس  دکتر  اتابک، 
برجسته تر شده است. پیتر سیارتو، وزیر امور خارجه و 
تجارت مجارستان، در اقدامی معنادار و رسمی، طی پیامی 
انتصاب این سه وزیر جدید را تبریک گفت و ضمن اشاره به 
اهمیت صد سالگی روابط دوجانبه ایران و مجارستان در 
سال آینده، بر توسعه و تقویت روابط اقتصادی دو کشور 
کید کرد. این پیام نه تنها بیانگر تمایل عمیق مجارستان  تأ
بلکه  ایران،  با  اقتصادی  همکاری های  گسترش  برای 
نشانه ای از آماده بودن دو کشور برای برداشتن گام های 
جدید و جدی در مسیر همکاری های اقتصادی و تجاری 
است. در این میان، دولت جدید ایران با چالش های بزرگی 
در حوزه اقتصادی روبه روست. دکتر پزشکیان در اولین 
روزهای فعالیت دولت خود، بر ضرورت دستیابی به رشد 
اقتصادی ۸ درصدی که در برنامه توسعه کشور هدف گذاری 
کید و اعلام کرد تحقق این هدف بزرگ  نیازمند ۱۰۰  شده تأ
میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی است که این مهم تنها از 
طریق حل مشکلات با کشورهای دیگر و تقویت دیپلماسی 
اقتصادی ممکن خواهد شد. همچنین پزشکیان هفته 
گذشته در نشست با »فعالان و تشکل های اقتصادی« 
استان خراسان رضوی با بیان اینکه دوام و قوام دولت به 
گر  رونق صنعت، تولید و تجارت وابسته است، تصریح کرد: »ا
تولید و تجارت نباشد یا رونق نداشته باشد، دولت هم دوام و 
رونق نخواهد داشت.« وی بر لزوم ایجاد بسترهای مناسب 
کید کرد  برای فعالیت تاجران، صنعتگران و تولیدکنندگان تأ
و متعهد شد دولت چهاردهم با بهره گیری از ظرفیت های 
وزارت امور خارجه و اتاق های بازرگانی، زمینه های لازم برای 
تسهیل صادرات و واردات و رونق اقتصاد و تجارت کشور را 
فراهم کند. این رویکرد دولت جدید ایران که بر تقویت و 
کید دارد، به خوبی  حمایت از بخش های تولیدی و تجاری تأ
با پیام وزیر امور خارجه و تجارت مجارستان همپوشانی 
کید کرد که مجارستان آماده  دارد. سیارتو در پیام خود تأ
است تا در سال های آینده روابط اقتصادی خود با ایران را 
گسترش دهد و این همکاری ها را به سطح جدیدی برساند. 
وزرای کلیدی دولت ایران به ویژه سید محمد اتابک در حوزه 
صنعت، معدن و تجارت و دکتر عبدالناصر همتی در امور 
اقتصادی و دارایی )رئیس ایرانی اجلاس کمیسیون مشترک 
اقتصادی(، نقش مهمی در توسعه زیرساخت های صنعتی 
ایفا  اقتصادی  همکاری های  جدید  بسترهای  ایجاد  و 
خواهند کرد. در کنار این دو، دکتر عباس عراقچی به عنوان 
وزیر امور خارجه می تواند با تقویت دیپلماسی اقتصادی 
گسترش روابط ایران با مجارستان و  نقشی اساسی در 
دیگر کشورها ایفا کند. در شرایطی که اقتصاد ایران نیازمند 
جذب سرمایه گذاری های خارجی است، تعمیق روابط با 
کشورهایی مانند مجارستان در اروپای مرکزی می تواند در 
تحقق اهداف بلندمدت اقتصادی کشور نقش مؤثری ایفا 
کند. برگزاری پنجمین جلسه کمیسیون مشترک اقتصادی 
در سال ۲۰۲۵ در بوداپِست نیز می تواند نقطه عطفی در این 
روابط باشد و مسیر پروژه های مشترک در حوزه های صنعت، 
کنون، ایران و مجارستان  فناوری و انرژی را هموار سازد. ا
در آستانه دوره  نوینی از روابط قرار دارند که می تواند با 
بهره گیری از ظرفیت های موجود، به توسعه و شکوفایی 
بیشتر اقتصادی بینجامد. این تعاملات اقتصادی و تجاری 
که با هم افزایی رویکردهای دولت جدید ایران همپوشانی 
دارد، می تواند به عنوان الگویی موفق برای همکاری های 

بین المللی در قرن جدید مطرح شود. 

کمبود انسولین
انسولین نوومیکس چند وقتی است که واقعا پیدا کردن 
آن خیلی سخت شده و مشکلاتی را برای بیماران دیابتی 
ایجاد کرده است. وقتی محصولی یا دارویی کمبود داشته 
باشیم نون خیلی ها تو روغنه چون تو بازار سیاه میفروشنش 
و قیمت آن را خیلی بالا می آورند. در حال حاضر قیمت 
این انسولین دانه ای 6۵۰ هزار تومان در بازار آزاد است 
پزشکیان  آقای  دولت  و  بهداشت  وزارت  مسئولان  از 

درخواست رسیدگی به این موضوع را داریم. 
جمعی از بیماران دیابتی از تهران

مواد مخدر
توزیع و پخش مواد مخدر در شهرستان اسلامشهر واقعا 
فراوان شده است و به راحتی این مواد به دست جوانان و 
نوجوانان می رسد. از مسئولان نیروی انتظامی تقاضا داریم 
که تمهیداتی اتخاذ کنند تا بلکه توزیع و پخش مواد مخدر 

در این شهرستان توسط معتادین قطع گردد. 
یک شهروند از اسلامشهر

آلودگی صوتی
از اهالی خانی آبادنو تهران هستیم. اتوبان تندگویان 
کوچه یکم تا چهل وسوم  پایین تر از بوستان ولایت از 
چندین سال است خواستار ایجاد دیوار صوتی هستیم 
چون سر و صدا و آلودگی صوتی به شدت زیاد است، ما 

در منطقه ۱۹ و ناحیه یک حمل و نقل ترافیک قرار داریم.  
یک شهروند از تهران

که مراد همان افغان های  آرمان ملی: بحث اتباع بیگانه 
گرفته و  کن ایران هستند این روزها بالا  مجاز و غیرمجاز سا
نگرانی هایی را برای مردم ایران هم در زمینه استفاده آنها از 
امکانات مسکونی، درمانی و معیشتی در حالی که شهروندان 
ایرانی خود از محدودیت ها و کمبودهایی رنج می برند و هم در 
گواری که به وجود آورده است.  بحث امنیتی و حوادث و اتفاقات نا
همین چند روز پیش بود که سپاه شهرستان پارسیان اعلام کرد 
که طی گشت زنی در شهرستان مذکور و عملیات مشترک توسط 
سربازان گمنام امام زمان)عج( در مجموعه اطلاعات و عملیات 
سپاه پاسداران، ۱۲ تبعه افغان را که قصد ربودن تعدادی کودک 
و نوجوان در این شهرستان را داشتند، دستگیر کرده است.  
مسئولان در روزهای اخیر اعلام کرده اند که به جد به وضعیت 
اتباع افغان رسیدگی خواهند کرد و صحبت هایی در این زمینه 
ح شده که در این گزارش به آن ها خواهیم پرداخت. اما  مطر
جمعیت این افراد به حدی زیاد و غیر قابل کنترل شده که به 
نظر به این زودی ها شهرهای ایران خصوصا پایتخت همچنان 
میزبان این مهمانان ناخوانده خواهد بود.  روز گذشته، رئیس 
کمیسیون شورا ها و امورداخلی کشور در خصوص آمار منتشر 
شده در خصوص اتباع خارجی، اعلام کرده که طبق سرشماری 
که توسط وزارت کشور صورت گرفته است تقریبا نزدیک ۲ میلیون 
و صد هزار نفر اتباع خارجی به صورت رسمی در کشور داریم. البته 
اتباع غیرمجاز هم در داخل کشور داریم که باید کشور را ترک کنند. 
پیش تر هم دادستان شهرستان اقلید، گفته بود که بیش از 6۰ 
گر  کن شهر غیرمجاز هستند و هشدار داده بود که ا درصد اتباع سا
ادارات متولی اشتغال و اقتصاد نسبت به بکارگیری اتباع غیر ایرانی 
سهل انگاری کنند یقیناً تحت تعقیب قضائی قرار خواهند گرفت. 

   لایحه ساماندهی اتباع بیگانه 
روز گذشته، رئیس کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور، خبر 
کن عمومی را در  داد که اقدامات سلبی در خصوص کسانی که اما
اختیار اتباع بدون مجوز قرار می دهند و اینکه چگونه این موارد 
جرم انگاری شود یا در مورد کسانی که خانه های خودشان را 
به این افراد اجاره می  دهند کاملاً روشن و شفاف شد. در بحث 
اقامت، اقامت کمتر از یکسال و بیشتر از یکسال داریم. اینکه 
بحث اقامت در قالب تحصیل باشد که روادید می گیرند یا در 
قالب کار بررسی شد.  محمدصالح جوکار در گفت وگویی که با 
ایلنا داشت، درباره لایحه ساماندهی اتباع بیگانه و تعیین تکلیف 
مهاجران غیرقانونی در کشور گفت: در خصوص ساماندهی اتباع 
در مجلس یازدهم هم دولت لایحه آورد و هم کمیسیون شوراها 

و امور داخلی این مهم را در دستور کار خود قرار داد و طرحی به 
نام ساماندهی اتباع خارجی داشت که در دستور صحن هم 
قرار گرفت اما نوبت به بررسی اش نرسید.  او گفت: در نشستی که 
اخیرا با دستگاه های مرتبط به منظور ساماندهی اتباع خارجی 
، دستگاه های اطلاعاتی و  کشور داشتیم نمایندگان وزارت 
امنیتی هم حضور داشتند و مجددا طرح مورد بررسی قرار گرفت 
و نظرات تخصصی و کارشناسی در حوزه ساماندهی اتباعی که 
در کشور داریم داده شد و تعیین تکلیف اتباع غیرمجاز صورت 
کید کرد: در خصوص کار حضور اتباع بر اساس نیاز  گرفت.  او تا
کشور صورت می گیرد که وزارتخانه هایی مانند کار و رفاه اجتماعی 
بایستی مشاغل مشخصی را برای اتباع تعیین کنند. همچنین 
تعداد مورد نیاز واحدهای تولیدی، خدماتی، صنعتی و معدنی 
باید تعیین شود و بحث های اسکان و آموزش و مسائل درمانی و 
خدماتی دیگری که وجود دارد توسط کسانی که کارفرما می شوند 
و یا شرکت های که اطلاعاتی را درباره اتباع در اختیار می گیرند و 
خدمات برای اقامت شان ارائه می کنند، باید تعیین تکلیف شود.  
از سوی دیگر رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور، افزود: 
مازاد اتباع غیرمجاز که جای خودشان را دارند به هیچ عنوان قابل 
پذیرش نیستند و افرادی هم که مجاز هستند بر اساس نیروی 
کاری که نیاز داریم باید بمانند و مابقی باید کشور را ترک کنند.  
او در خصوص آمار منتشر شده در خصوص اتباع خارجی گفت: 
طبق سرشماری که توسط وزارت کشور صورت گرفته است تقریبا 
نزدیک ۲ میلیون و صد هزار نفر اتباع خارجی به صورت رسمی در 
کشور داریم. البته اتباع غیرمجاز هم در داخل کشور داریم که باید 
ح ساماندهی اتباعی  کشور را ترک کنند.  به گفته جوکار این طر
است که در حال حاضر اطلاعات هویتی شان در سامانه و پایگاه 
داده ها آمده است و هویت شان مشخص شده است و این افراد 
بر حسب نیازی که کشور دارد باید بکارگیری شوند و مسئولیت 
هم متوجه کارفرما و شرکت هایی است که به مردم ارائه خدمات 

می کنند. 
برای  کشور  وزارت  از  پسماند  مدیریت     درخواست 

جایگزینی اتباع
همان طور که گفته شد با وجود طرح هایی که مسئولان ارائه 
کرده اند، اتباع بسیاری چه مجاز چه غیر مجاز در ایران مشغول 
به کار هستند و تقریبا در همه صنوف قدم گذاشته و با امکاناتی 
که در خصوص عدم پرداخت هزینه، مالیات و غیره دارند، به 
یکی از عوامل مهم در ورشکستگی شهروندان ایرانی و صاحبان 
واحدهای صنفی شده اند. در بخش های خدماتی هم همین 

کبان  اتفاق افتاده و در حال حاضر شمار بالایی از نیروهای پا
را اتباع تشکیل می دهند. رضا محمدی، مدیر عامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری تهران در حاشیه برگزاری دویست 
و شصتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در جمع 
کبانان در شهر  خبرنگاران و در تشریح موضوع خدمت رسانی پا
کبان در شهر تهران  تهران گفته: در حال حاضر حدود ۱۰ هزار پا
کبان موجود از اتباع خارجی  فعال هستند که از این تعداد 6۰۰۰ پا
هستند که البته بیشتر آنها از اتباع مجاز هستند و تعدادی از آنها 
غیرمجاز. هنگامی که پلیس به اسکان های کارگری مراجعه می کند 
و اتباع غیر مجاز را رد مرز می کند میان آنها اتباع مجاز هم رد مرز 
کبان  می شوند. بر همین اساس جایگزینی حداقل ۲۰۰۰ تا ۳۰۰۰ پا
ایرانی در این حوزه در دستور کار قرار گرفته و براساس آن آمادگی 
کبان را داریم که حقوقی حدود ۱۲.۵ تا ۱۵ میلیون  جذب ۵۰۰۰ پا
تومان برای آنها پرداخت می کنیم.  او از شورا درخواست کرده »تا 
وزارت کشور بازه زمانی  را اعلام کند تا ما بتوانیم جایگزینی این 
کبانان اتباع، گاهی  که با رد مرز این پا کبان ها را انجام دهیم. چرا پا
یک ناحیه یا منطقه ما تخلیه می شود و زباله ها روی زمین می ماند 
که ما مجبور می شویم از نیروهای سایر نواحی و مناطق جهت 
جمع آوری زباله ها و رفت و روب استفاده کنیم؛ لذا از شهردار تهران 
نیز درخواست کردیم که این معضل را که برای کل کشور وجود دارد 

در تعامل با وزارت کشور پیگیری کند.«
   تبعه غیرمجاز دیدید تماس بگیرید

اما در روزهای اخیر صحبت های دادستان عمومی و انقلاب 
شهرستان اقلید، شمایی کلی بود از وضعیت نگران کننده حضور 
اتباع افغان در ایران.  امیر حسین انصاری فرد، گفت: اقلید به 
لحاظ حضور اتباع خارجی بین تمام شهرستان های استان دارای 
کن آن  رتبه بالایی است که از این تعداد بیش از 6۰ درصد اتباع سا
غیرمجاز هستند.   به گزارش ایرنا، او با بیان اینکه اتباع در حال رصد 
و کنترل هستند اظهار کرد: اما حضور طولانی آنان در شهرستان 
سبب کاهش فرصت شغلی برای بومیان منطقه و همچنین 
افزایش آسیب های اجتماعی است.   انصاری فرد افزود: علی رغم 
بازگرداندن فراوان اتباع خارجی غیر مجاز در شهرستان که از این 
بابت دارای رتبه های بالای استان هستیم اما همچنان با توجه 
به وضعیت موجود می طلبد، مردم در شناسایی و عدم اسکان، 
همکاری لازم را با دستگاه های ذیربط انجام دهند و پیمانکاران 
فعال در بخش کشاورزی، صنایع، ساختمان سازی و موارد 
مشابه از بکارگیری افراد غیرمجاز خودداری کنند.   انصاری فرد با 
ک با هماهنگی موجرین  اشاره به اینکه بعضی از بنگاه های املا
اقدام به اجاره دادن مسکن به اتباع خارجی غیر مجاز می کنند 
به طوری که افراد زیادی در یک واحد مسکونی با قیمت های بالا 
اسکان داده می شوند که این امر سبب افزایش بی رویه قیمت 
رهن و اجاره در شهرستان شده است که پیرو آن اتاق اصناف با 
بازرسی فعال نسبت به شناسایی واحدهای متخلف اقدام کند 
تا نسبت به متخلفان اقدامات قانونی انجام شود.   دادستان 
عمومی و انقلاب شهرستان اقلید ادامه داد: اتباع خارجی از 
لحاظ هویتی، پروانه کار و تردد باید تعیین وضعیت شوند و 
چنانچه اتباع خارجی غیر مجاز به کارگیری شود دستگاه قضائی 
با جدیت با کارفرمایان متخلف برخورد خواهد کرد.   این مقام 
گر ادارات متولی اشتغال و اقتصاد نسبت به  قضائی هشدار داد: ا
بکارگیری اتباع غیر ایرانی سهل انگاری کنند یقیناً تحت تعقیب 
قضائی قرار خواهند گرفت و مسئول آن اداره مورد بازخواست و 
در صورت تخلف، برخورد قضائی در خصوص وی انجام خواهد 
شد.   انصاری فرد افزود: مثلاً در بخش کشاورزی، مسئولیت جهاد 
کشاورزی در این باره مورد رصد قرار دارد و همچنین موارد مشابه 
همانند اداره تعاون و کار، امور اراضی، صمت و دیگر دستگاه های 
گر  اجرایی مرتبط شهرستان نظارت خواهند شد.   او ادامه داد: ا
کارخانه دار از اتباع خارجی غیرمجاز استفاده کند، مرکز صنعتی آن 
پلمب خواهد شد، همچنین زارعین متخلف با جرائمی همچون 
عدم بهره مندی از تسهیلات و خدمات کشاورزی و مشابه آن 
روبه رو خواهند شد.   دادستان عمومی و انقلاب شهرستان اقلید 
کید کرد: حفظ و صیانت از حقوق عامه و شهروندان، خط قرمز  تا
دادستانی است و تخطی از آن با برخورد جدی روبه رو می شود. او 
از شهروندان درخواست کرد در صورت مشاهده هرگونه به کارگیری 
اتباع خارجی غیرمجاز می توانند با مراجعه به دفتر دادستانی، و یا 
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نگاهی به وضعیت نگران کننده اتباع افغان در ایران؛ آمار و وعده های مسئولان 

دردسرهای مهمانان ناخوانده
   بنا به اعلام یک نماینده مجلس، 2 میلیون و ۱۰۰ هزار تبعه خارجی رسمی در کشور داریم

مهلت انتخاب رشته کنکوری ها 
تمدید شد

معاون آزمون های سازمان ملی سنجش و 
ارزشیابی نظام آموزش کشور از تمدید مهلت 
انتخاب رشته آزمون سراسری سال ۱۴۰۳ تا روز 
سه شنبه ۲۰ شهریورماه خبر داد. علی صدر 
با بیان اینکه انتخاب رشته داوطلبان آزمون 
سراسری از ۱۴ شهریور ماه آغاز شده و تا ۲۰ شهریور 
کنون بیش از ۳۱۵ هزار  ماه ادامه دارد، گفت: تا
داوطلب مجاز به انتخاب رشته نسبت به انتخاب 
رشته در آزمون سراسری اقدام کرده اند و سایر 
داوطلبان مجاز به انتخاب رشته لازم است در 
ع وقت به درگاه اطلاع رسانی سازمان ملی  اسر
سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور مراجعه 
و نسبت به انتخاب رشته اقدام کنند.  وی افزود: 
مربوط  جدید  محل های  رشته  و  اصلاحات 
نیز  رشته  انتخاب  راهنمای  دفترچه های  به 
منتشر شده است و داوطلبان در صورت تمایل 
می توانند کدرشته های انتخابی خود را در مهلت 
کنند.  معاون  اعلام شده مشاهده و ویرایش 
آزمون های سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام 
کنون بیش از ۴۳  آموزش کشور با بیان اینکه تا
هزار داوطلب نسبت به ثبت نام و انتخاب رشته 
پذیرش صرفاً بر اساس سوابق تحصیلی، اقدام 
کرده اند، افزود: این دسته از متقاضیان می توانند با 
توجه به اصلاحات مندرج در اطلاعیه منتشر شده 
برای دفترچه راهنمای ثبت نام و انتخاب رشته 
پذیرش صرفاً بر اساس سوابق تحصیلی، تا پایان 
روز سه شنبه ۲۰ شهریور ماه نسبت به ثبت نام و 
انتخاب رشته و یا مشاهده و ویرایش موارد قابل 

اصلاح و کدرشته های انتخابی خود اقدام کنند. 

نهایی شدن زمین آرامستان های 
جدید تهران

رئیس شورای اسلامی شهر تهران از نهایی 
آرامستان های  احداث  برای  زمین  شدن 
سال  دوم  ماهه  شش  در  تهران  جدید 
جاری خبر داد. مهدی چمران پیش از آغاز 
دویست وشصت وششمین جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به سوالی در خصوص احداث آرامستان های 
جدید در نیمه دوم سال جاری نیز تصریح کرد: 
دو جلسه مفصل در خصوص آرامستان ها برگزار 
شد و بی تردید این موضوع باید در دستورکار قرار 
گیرد. مناطقی بررسی و پیشنهاداتی ارائه شده 
اما به دلایل اقتصادی نمی توانیم آنها را اعلام 
کنیم. البته مقرر شده اطلاعات آنها تکمیل شود و 
ضرورت دارد این اقدام سریع تر انجام شود تا شورا 
نیز سریع تر تصمیم بگیرد. بی تردید تخصیص و 
مشخص شدن زمین ها برای احداث در شش 
ماهه دوم سال جاری انجام خواهد شد.  وی در 
خصوص همکاری مدیریت شهری در موضوع 
اتباع نیز اظهار کرد: هنوز بحثی در خصوص 
همکاری مدیریت شهری در حوزه اتباع مطرح 

نشده است. 

دستگیری شکارچیان غیرمجاز
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
غیرمجاز  شکارچیان  دستگیری  از  فیروزکوه 
در گشت و کنترل ماموران اجرایی این اداره در 
پناهگاه حیات وحش کاوه ده این شهرستان 
عمومی  روابط  از  ایرنا  گزارش  به  داد.   خبر 
حفاظت از محیط زیست استان تهران، داریوش 
فرخی با اعلام این خبر گفت: ماموران اجرایی 
سرمحیط بانی انزها طی گشت و کنترل شبانه 
مناطق حفاظتی، موفق به دستگیری شکارچیان 
غیر مجاز قبل از اقدام به شکار شدند.  وی با اشاره 
به اینکه از متخلفان یک قبضه سلاح ساچمه 
، ۲ عدد فشنگ چهارپاره، 6  زنی ۲ لول غیر مجاز
عدد تیر ساچمه زنی، یک عدد دوربین چشمی، 
یک عدد کوله پشتی، چهار کیلو شیره گیاه باریجه 
کشف و ضبط شد، افزود: این افراد پس از تشکیل 
پرونده به منظور انجام سیر مراحل قانونی به 
مراجع قضائی معرفی شدند.  رئیس اداره حفاظت 
پایان  در  فیروزکوه  شهرستان  زیست  محیط 
خاطر نشان کرد: شهروندان در صورت مشاهده 
تخلفات محیط زیستی و غیرمجاز موضوع را 

بلافاصله به این اداره اطلاع دهند. 

کسری بارش سال آبی کشور صفر شد
سازمان هواشناسی اعلام کرد: کسری بارش 
کنون به  باقی مانده از پاییز و زمستان گذشته ا
صفر رسیده و بخش قابل توجهی از این کسری 
در بهار امسال جبران شده است.  بر اساس اعلام 
مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناسی کشور، میزان بارش تجمعی 
کنون  کشور از ابتدای سال آبی یعنی مهر گذشته تا
به ۲۳۲.۵ میلی متر رسید که معادل بارش نرمال 
در این بازه زمانی است. این شرایط نشان می دهد 
که کسری بارش باقی مانده از پاییز و زمستان 
کنون به صفر رسیده است.  بخش قابل  گذشته ا
توجهی از این کسری در بهار امسال جبران شده 
است. با وجود اینکه میانگین پهنه ای بارش کشور 
کنون نرمال است اما نقشه بارش تجمعی سازمان  ا
هواشناسی کشور نشان می دهد که بارندگی های 
امسال در بخشی از مساحت کشور کمتر از نرمال 
بوده است.  بیش ترین کسری بارش نسبت به 
شرایط نرمال مربوط به استان های سمنان با ۳۱، 
گرچه  قزوین ۲6.۳ و تهران با ۲۴.۹ درصد است. ا
کم بارشی سالانه  کشور با  بخشی از مساحت 
مواجه است اما میزان این کم بارشی از سال 
گذشته کمتر است و حدود ۲۷ استان از ابتدای 
کنون بارش بیشتری نسبت به سال  سال آبی تا

قبل دریافت کرده اند. 

بیماری های  مدیریت  برنامه  مدیر 
وزارت  در  مهاجم  آئدس  از  منتقله 
تب  به  ابتلا  وضعیت  آخرین  بهداشت 

دنگی در کشور را تشریح کرد. 
با  گفت وگو  عبدالرضا میراولیایی در 
ایلنا آخرین آمار ابتلا به بیماری دانگ 
در کشور را چنین عنوان کرد: آخرین آمار 
بیماری دانگ یا همان تب دنگی در کشور 
۱۸۳ مورد است. عمده این موارد بیمارانی 
کشور مبتلا شدند  ج از  که خار هستند 
کشور شناسایی شده اند. بخش  و در 
زیادی از موارد ابتلا از کشور امارات متحده 
عربی بوده است.  میراولیایی در خصوص 
انتقال محلی بیماری دانگ گفت: در دو 
منطقه از کشور یعنی بندرلنگه در استان 
هرمزگان و چابهار در استان سیستان و 
بلوچستان انتقال محلی بیماری دانگ را 
شاهد هستیم. انتقال محلی یعنی افرادی 
به بیماری دانگ مبتلا شده اند که سابقه 
سفر به کشورهای آلوده را ندارند، بلکه 
در داخل کشور مبتلا شده اند. وی ادامه 
داد: در بندرلنگه ۱۱ مورد و در چابهار ۳۰ 
مورد بر اثر انتقال محلی به بیماری دانگ 
اقدامات  با  اما  است.  شده  شناسایی 
کنترلی صورت گرفته شده مانند بهسازی 
محیط و عملیات مه پاشی فعلا موارد ابتلا 
در همین تعداد مانده است.  میراولیایی 
مناطق آلوده به پشه آئدس در کشور را 
کرد: پشه آئدس در استان  چنین بیان 
و  سیستان  استان  جنوب  هرمزگان، 
 ، بلوچستان، بخش هایی از استان بوشهر

مازندران، گیلان و قسمت هایی از استان 
توجه  با  اردبیل شناسایی شده است. 
به اینکه شرایط زیست و تکثیر این پشه 
وجود  کشور  مناطق  تمامی  در  تقریبا 
استان های  به  گسترش  احتمال  دارد، 
همجوار نیز هست.  مدیر برنامه مدیریت 
بیماری های منتقله از آئدس مهاجم در 
وزارت بهداشت درباره  موارد مرگ و میر 
در اثر ابتلا به تب دنگی گفت: یک مورد 
فوتی بر اثر ابتلا به تب دنگی داشته ایم. 
در اردیبهشت ماه یک خانم ۸۳ ساله در 
امارات به این بیماری مبتلا شده بود که در 
ایران شناسایی و در نهایت فوت شد. اما 
موارد فوتی دیگری در بین مبتلایان جدید 
بر اثر این بیماری نداشته ایم. میراولیایی 
متذکر شد: در مناطقی که در حال حاضر 
پشه صید کرده ایم هر چه به سمت پاییز 
نزدیک شویم، با توجه به اینکه هوا خنک تر 
و احتمال بارندگی ها هم بیشتر می شود، 
فراوانی پشه آئدس نیز بیشتر می شود.  
او افزود: در شمال کشور آلودگی با پشه 
آئدس »آلبوپیکتوس« است و چون این 
پشه قابلیت زمستان گذرانی را دارد یعنی 
می تواند هوای خنک را تحمل کند، ممکن 
است حتی با سرد شدن هوا نیز همچنان 
این پشه در مناطق آلوده سردسیر کشور 
وجود داشته باشد، اما آلودگی در جنوب 
کشور با پشه آئدس »اجیپتی« است که 
در فصول سرد سال نمی تواند تولید مثل 
داشته باشد. به همین خاطر این پشه به 

اصطلاح زمستان گذرانی ندارد. 

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش 
و پرورش گفت: در دوره ابتدایی در سال 
تحصیلی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ حدود ۲۱6 هزار و 
۲۴۳ کودک بازمانده از تحصیل داشته ایم 
که از این تعداد ۳۱ هزار و ۵۱۸ نفر تا کنون 
به تحصیل بازگشته اند.  رضوان حکیم زاده 
در گفت وگو با ایلنا در تشریح برنامه های 
این معاونت برای شروع سال تحصیلی 
جدید گفت: با توجه به اینکه در آستانه  
بازگشایی مدارس و آغاز مهر هستیم، یکی 
از مهم ترین اولویت های ما اطمینان از این 
است که مدارس ابتدایی، برای بازگشایی 
آماده و تمهیدات لازم اندیشیده شده 
کلاس های درس  باشد و برای تشکیل 
و همچنین توزیع و ساماندهی نیروی 
انسانی نیز اقدامات لازم انجام شده باشد 
و از طرفی پیگیری و نظارت ها صورت 
بگیرد تا بازگشایی خوبی در اول مهر داشته 

باشیم. 
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش 
و پرورش همچنین گفت: پژوهش های 
که  است  این  نشان دهنده   متعدد 
سرمایه گذاری در آموزش و پرورش کودکان، 
مهم ترین و مطمئن ترین مسیر توسعه 
کشور است، در  و پیشرفت همه جانبه   
برنامه های آتی هدف ما این خواهد بود 
که ان شاا...، با در نظر گرفتن سه موضوع 
بسیار مهم عدالت آموزشی، ارتقای کیفیت 
و ایجاد تعلق به مدرسه و هویت بخشی 
آموزش  برنامه های  دانش آموزان،  به 
ابتدایی را به نحوی تنظیم کنیم که یک 

محیط آموزشی پویا، با نشاط، سالم و 
امن برای حضور دانش آموزان در مدارس 
که دانش آموزان ما  کنیم، جایی  ایجاد 
احساس  و  کنند  خاطر  تعلق  احساس 
ارزشمندی داشته باشند.  وی افزود: در 
این مسیر قطعا ما نیازمند این هستیم که 
با شرکای راهبردی خودمان و ذی نفعان 
همکاری نزدیک داشته باشیم و مشارکت 
فعال خانواده های عزیز را در برنامه های 
مدرسه داشته باشیم. قطعا باتجاربی که از 
دوره ی قبل داریم سعی خواهیم کرد که با 
تفویض اختیار بیشتر به مدارس و مدیران 
و معلمان، زمینه را برای بروز خلاقیت های 
این عزیزان فراهم کنیم و سعی خواهیم 
کرد به جای برنامه ریزی و مدیریت متمرکز 
، با ذی نفعان، مدیران، معلمان و  از مرکز
دانش آموزان برنامه ریزی ها را انجام دهیم 
و نه اینکه صرفا برای آن ها برنامه ریزی 
وزارت  ابتدایی  آموزش  معاون  کنیم.  
آموزش و پروش گفت: امیدواریم که همه ی 
خانواده های عزیز در آغاز سال تحصیلی با 
اهتمامی که در تعلیم و تربیت فرندانشان 
باشند.  داشته  فعالی  مشارکت  دارند، 
همین طور بسیار امیدواریم که معلمان 
و مدیران عزیز ما بتوانند با مشارکت در 
برنامه ریزی و بیان دیدگاه ها و نظرات 
خودشان به ما کمک کنند که فاصله ی 
کاهش بدهیم و  بین مدرسه و ستاد را 
که تهیه می شود بتواند با  برنامه هایی 
اقتضائات دوران کودکی و ویژگی های نسل 

امروزی تناسب بیشتری داشته باشد. 

انتقالِ محلی بیماری دانگ در بندرلنگه و چابهار

 فراوانی پشه آئدس در برخی مناطق در پاییز بیشتر می شود
معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش: 

بازماندگی از تحصیل ۲1۶ هزار کودک

حسن ارگی 
رایزن بازرگانی جمهوری اسلامی 

ایران در مجارستان


